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[Ministeren for udenrigsøkonomi.] 
Spørgsmålet om Nordisk Råds præsidie- 

sekretariats status har været berørt flere 
gange under fælles drøftelser mellem præ- 
sidiet og samarbejdsministrene, men det var 
først efter undertegnelsen af ovennævnte 
aftale, at Nordisk Råds præsident, Kåre 
Willoch, i et brev af 13. april d.å. til Mini- 
sterrådets formand, handelsminister Feldt, 
anmodede om, at regeringerne ville indgå 
en tillægsprotokol vedrørende præsidie- 
sekretariatet og dets retlige stilling til oven- 
nævnte aftale af 12. april d.å. Præsidiet ved- 
lagde et udkast, der, efter at mindre ændrin- 
ger med præsidiets samtykke er blevet ind- 
føjet, herefter er blevet undertegnet i Oslo 
den 15. maj 1973. Tillægsprotokollen angiver 
ikke 홢 lige så lidt som hovedaftalen 홢 de 
nærmere regler for personalets løn- og skatte- 
forhold, idet dette for præsidiesekretariatets 
vedkommende vil blive afgjort af præsidiet. 
Vi går dog ud fra, at Nordisk Råd i prin- 
cippet vil følge samme hovedlinier som dem, 
der vil finde anvendelse ved Ministerrådets 
sekretariater. 

Udover præsidiesekretariatet er det ikke 
tanken, at også andre nordiske fælles insti- 
tutioner skal have ændret status i retning af 
den, vi har vedtaget for Ministerrådets 
sekretariater. Vi har derfor ikke ønsket at 
indlede en ny praksis, der skal tages i an- 
vendelse også af andre nordiske institutio- 
ner. Erfaringerne fra andet internationalt 
samarbejde, herunder ikke mindst inden for 
EFTA, har lært os, at det er vigtigt for rege- 
ringerne at have et sådant uafhængigt og 
effektivt sekretariat, der kan bistå Minister- 
rådet. Og herved tænker jeg naturligvis ikke 
alene på samarbejdsministrene. Det er tan- 
ken, at alle fagministre, hvad enten de sam- 
les i Ministerråd eller ej, samt alle mini- 
sterier og styrelser kan trække på Oslo- 
sekretariatets arbejdskraft. Kultursekreta- 
riatet vil fortsat være til rådighed for såvel 
kultur- som undervisningsministrene samt 
disses embedsmænd. Vi håber, at det nor- 
diske samarbejde kan styrkes derved. 

Jeg mener, vi har fundet frem til en til- 
fredsstillende ordning med det nye sekre- 
tariat, og efter mit skøn er det en positiv ting, 
at vi får uafhængige nordiske embedsmænd 
til at varetage en del af det fremtidige ar- 
bejde, og som aflønnes efter en fælles skala, 
ligesom de vil betale skat eller afgift, der 

ikke tilfalder det enkelte land, men derimod 
indgår i det fælles budget. 

I Ministerrådets årlige rapport til Nordisk 
Råd blev der gjort rede for de nye tanker 
med hensyn til sekretariaterne, ligesom 
Ministerrådets daværende formand, Hall- 
vard Eika, uddybede spørgsmålet nærmere. 
Samarbejdsministrene kunne i øvrigt med 
tilfredshed konstatere, at en række talere 
under Nordisk Råds 21. session gav udtryk 
for glæde over, at Ministerrådet ville give 
sekretariatet en forholdsvis stærk og uaf- 
hængig stilling. 

Idet jeg herudover henviser til de be- 
mærkninger, der ledsager forslaget, skal jeg 
hermed tillade mig at anbefale det til folke- 
tingets velvillige behandling. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om sø- 
transport af gods til Grønland. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
132) findes i tidenden sp. 6927). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 108 stemmer mod 59. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet stats- 
ministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov for 
Grønland om kommuneskat. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
154) findes i tidenden sp. 6940). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 
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Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 168 stemmer. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet stats- 
ministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov for 
Grønland om erhvervsmæssigt fiskeri, fangst 
og jagt. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
187) findes i tidenden sp. 6950). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 167 stemmer mod 2. 

Første næstformand (Grete 11 æklcerup ) : 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet stats- 
ministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til sømandslov. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
194) findes i tidenden sp. 6954). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 170 stemmer. 

Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet stats- 
ministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring af lov om boligtilsyn. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
158) findes i tidenden sp. 6968). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 169 stemmer. 

- Første næstformand (Grete Hækkerup): 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet stats- 
ministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om ar- 
bejdsretten. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
201) findes i tidenden sp. 6969). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Arne Larsen: Vi står over for den endelige 
vedtagelse af forslag til lov om arbejdsretten, 
og jeg må sige, at for mit partis vedkom- 
mende er dette et meget vigtigt og afgø- 
rende lovkompleks. Vi lægger overordentlig 
stor vægt på, at arbejdsretten kommer til at 
fungere og kommer til at fungere på en ny, 
bedre, mere retfærdig og mere demokratisk 
måde. 

Der har i min gruppe, formentlig fordi 
fortrykket fra anden behandling endnu ikke 
foreligger, været nogen usikkerhed om, hvor- 
dan § 12, især stk. 2, skal forstås. Jeg vil 
derfor bede ministeren om at bekræfte min 
opfattelse, som er denne, at hvis der f. eks. 
er tale om autoritære ledelsesformer, som 
betænkningen nævner, eller hvis der er tale 
0111 et lovbrud eller et arbejdsgiveroverens- 
komstbrud som baggrund for en konflikt, 
vil det være en formildende omstændighed 


